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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Varga Mihály, pénzügyminiszter 

Az interpelláció címe: "Megint a nyugdíjasok hiteleznek a kormánynak! Meddig kell várni a 
nyugdíjasoknak arra, hogy ne eméssze fel a nyugdíjukat az infláció?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

„Az  infláció  miatt  drámai  a  helyzet:  a  legszegényebb  nyugdíjasokat  már  az  éhezés  veszélye
fenyegetheti”

„Mégsem  örülhet  minden  a  nyugdíjas  a  15  százalékos  emelésnek:  horror  az  infláció,  muszáj
lépni?”

„Az emelés sem menti meg a magyar nyugdíjasokat a pusztító inflációtól”

„Elkeserítő híreket kaptak a magyar nyugdíjasok”

„Máris felfalta az infláció a nyugdíjemelést: igazi böjt vár a kispénzű idősekre”

 

Néhány szalagcím az elmúlt hónapokból. Hiába gondolta ugyanis a kormány, hogy milyen kegyes
lesz a nyugdíjasokkal, ha a tavaly nyáron elfogadott idei évre vonatkozó nyugdíjemelést 5,2%-ról
15%-ra emeli a decemberi pótköltségvetés kihirdetésekor. A KSH adatait elnézve ez is édeskevés.

 

Orbán Viktor a nyugdíjasoknak februárban küldött levelében azt írta, hogy a kormány egyik nagy
célja  a  nyugdíjasok  méltó  életének  biztosítása.  Ehhez  képest  mindössze  15%-kal  emelték  a
nyugdíjakat januárban, pedig már akkor lehetett tudni, hogy akár a 20% közelébe is érhet az éves
áremelkedés. Sőt már januárban 27,4% volt a nyugdíjas infláció, ami a legfrissebb adatok szerint



továbbra is 25% felett van, ahogyan az elmúlt fél év minden hónapjában így volt. Így azért talán
mégis csak kevéske az a 15%-os januári emelés.

 

A  magyar  infláció  brutálisan  magas  szintje  még  kirívóbb  európai  összevetésben,  hiszen
Magyarországon messze a legmagasabb az áremelkedés, még a környező országokhoz képest is 7-
10%-kal magasabb, nem is beszélve az EU fejlettebb országainak 3-10% közötti mértékeiről.

 

Szakértők már tavaly is minimum 18-20 százalékos várható éves inflációról beszéltek, a Magyar
Nemzeti Bank is. Közhely, de fontos, hogy az idősek fogyasztói kosarában jóval nagyobb arányban
szerepelnek  a  40-45  százalékkal  megdrágult  élelmiszerek,  és  a  65-70  százalékkal  többe
kerülő alapvető élelmiszerek. A KSH inflációs számításában pedig szerepel ugyan az egészségügyre
fordított kiadás, de a számokban nem jelenik meg, hogy egyre többen saját zsebből kénytelenek
fizetni a romló egészségügy miatt az orvosi ellátásukat.

 

Tehát a lényeg az,  hogy az az emelés, amit a nyugdíjasok januárban kaptak már rég nem elég,
ahhoz, hogy lépést tartsanak a rekordinflációval. Ha a januári emelés mértékét eleve alultervezik a
költségvetésben, ezzel a nyugdíjasokat arra kényszerítik, hogy hónapokon át hitelezzenek a magyar
költségvetésnek, amely csak utólag utalja majd nekik az őket megillető emelési különbözetet - ami
az  év  utolsó  hónapjaira  ráadásul  csak  részlegesen  kárpótolja  őket.  A tavalyi  14%  összesített
emeléssel  szemben  a  15,2%-os  nyugdíjas  infláció  állt,  így az  állam  1,2% emeléssel,  szakértői
becslések szerint nagyjából 60 milliárd forinttal, tartozik a nyugdíjasoknak, de ezt persze soha nem
fogja törleszteni. Idén is az első perctől kezdve a nyugdíjasok hiteleznek a kormánynak.

 

Nemrégiben Gulyás Gergely miniszter kijelentette egy kormányinfón, hogy nem tervez a kormány a
novemberinél korábbi évközi nyugdíjemelést, sőt úgy tett, mintha ilyenre nem is került volna még
sor.  Pedig  az  elmúlt  években  (helyesen)  többször  is  volt  november  előtt  évközi  kiegészítő
nyugdíjemelés.  Azt  is  fontos  megjegyezni,  hogy  a  nyugdíjtörvény  szerint  „Az  Országgyűlés
felhatalmazza a Kormányt,  hogy a tényleges, illetőleg a várható makrogazdasági folyamatok és
adatok ismeretében a szükséges feltételek megléte esetén további kiegészítő intézkedéseket tegyen.”

Nagy Márton későbbi kijelentéseit pedig már úgy értelmezték, mintha mégis jöhetne már nyáron
egy nyugdíjemelés.

Azóta pedig mi is és az érdekvédelmi szervezet is megkapta azt a választ, hogy nem lesz. Hiába
kértek  az  idősek  képviselői  évközi  emelést  az  Orbán-kormánytól,  az  államháztartásért  felelős
államtitkár szerint a Központi Statisztikai Hivatal adatai nem indokolják ezt. Azt mondták, hogy a
KSH adatai nem támasztják alá a nyugdíjasok azon kérését, hogy az ellátásokat júniusban vagy
júliusban év elejéig visszamenőleg emelje a kormány legalább 3 százalékkal.

Tállai András nekünk írt válaszában azt mondta, hogy „a kormány azon dolgozik, hogy a nyugdíjak
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értékmegőrzése biztosított legyen, ezért a tényleges, illetve a várható makrogazdasági folyamatok
és  adatok  ismeretében  a  szükséges  lépéseket  időben  meghozza”. Ezzel  kapcsolatban  csak  azt
kérdezném, hogy a kormány nem látja azt, ami a Holdról is látszik, hogy nálunk az EU-ban a
legmagasabb az infláció és a nyugdíjak értéke is folyamatosan csökken?

Azt  is  írta,  hogy  körültekintő  tervezés  után  lehet  korrekciót  végrehajtani,  úgy  hogy  az
államadósságot és a költségvetési hiányt csökkenő pályán tudják tartani.  Kérdezem, hogy akkor,
ezek szerint akár csökkenthetik is a nyugdíjakat, ha lejt a pálya?

Azóta már azt is láttuk, hogy a kormány a Facebookon írta ki, hogy „ha szükségessé válik, idén is
lesz nyugdíjkorrekció”. Milyen jófejek, de hogy mikor és mennyi, arról mélyen hallgatnak.

 

Ne feledjük, hogy hiába beszélnek 208 ezer forintos átlagnyugdíjról, a nyugdíjban, nyugdíjszerű
ellátásban részesülők felének 171 ezer forint alatt van a nyugdíja. Nem véletlen, hogy már a brutális
inflációt  megelőző  időszakban  is  azt  láttuk,  hogy  az  idősek  jövedelmi  szegénysége  közel
háromszorosára nőtt, és a szegénység mélységét jelző mutató is ismét emelkedik.
 

A Magyar Szocialista Párt ezért ismételten azt kéri a kormánytól, hogy akár már jövő hónaptól, de
minél előbb, emelje meg öt százalékkal a nyugdíjakat, hiszen a januári nyugdíjemelést, sőt a 13.
havi ellátást is már rég megette az infláció.

 

Hiába ismételgeti a kormány, hogy megőrzi a nyugdíjak vásárlóértékét, meg hogy mennyivel nőtt
nominálisan az átlagnyugdíj. A tények makacs dolgok: a nyugdíjak reálértékét nem tudta megőrizni
az Orbán-kormány 2022-ben sem, hiszen 14%-os volt a nyugdíjemelések mértéke, de a nyugdíjas
fogyasztói kosár alapján számolt infláció viszont 15,2%-os volt.

Hiába mondják azt is, hogy jövőre 6%-kal emelik a nyugdíjakat és majd nyugdíjprémium is lesz,
amikor azt sem tudjuk, hogy az idén mi lesz, hogyan lehetne egyszámjegyű az infláció, amikor több
mint fél éve 25% felett van.

 

Mindezek miatt kérdezem:

• Megint a nyugdíjasok hiteleznek a kormánynak? 
• Meddig kell várni a nyugdíjasoknak arra, hogy ne eméssze fel a nyugdíjukat az 

infláció?
 

Az elmúlt hónapokban több kérdést is feltettünk a nyugdíjakkal kapcsolatban, egyikre sem kaptunk
érdemi választ, néhány példa:

• Már decemberben megkérdeztük, hogy mire elég a 15 százalékos nyugdíjemelés a 25,2%-
os nyugdíjas infláció mellett? Azt mondták majd megőrzik az értéküket a nyugdíjak.
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• Megkérdeztük, hogy miért nem segít a kormány azon a félmillió nyugdíjason, akiknek a 
százezer forintot sem éri el az ellátása? Azt mondták, hogy a nyugdíj nem szociális ellátás, 
de egyébként pedig kérhetnek méltányos nyugdíjemelést az érintettek.

• Egy törvénymódosítás hátrányos helyzetbe hozta a nyugdíj előtt álló munkanélkülieket, 
pontosabban azokat, akik adott feltételek mellett a nyugdíj előtti álláskeresési segélyre 
(nyes) lennének jogosultak. Ezért megkérdeztük, hogy miért zárják ki a nyugdíj előtt álló 
munkanélkülieket a támogatásból. Azt válaszolták, hogy a nyugdíj előtti álláskeresési 
segély nem szociális ellátás. Értjük: akinek nincs munkája, az bírja ki a nyugdíjig, ha azt 
majd kap egyáltalán.

• Megkérdeztük azt is, hogy mit tesz azért a kormány, hogy a nyugdíjak ne szakadjanak le 
tovább a bérekhez képest, hiszen az öregségi nyugdíjak keresethez való aránya fokozatosan
csökkent az elmúlt években: 2010-ben ez a mutató még 74,5% volt, 2022-ben pedig már 
csak 47,8%. Ez a kérdés elment a fülük mellett, összevonták egy másik kérdésre adott 
válasszal, talán azt hitték, hogy így kevésbé tűnik fel, hogy nem válaszolnak.

• Megkérdeztük az Európai Bizottságnak küldött magyar helyreállítási tervben szereplő, „a 
nyugdíjrendszer fenntarthatóságának javításával” kapcsolatos tervekről is a kormányt, 
hogy milyen konkrét intézkedéseket terveznek a nyugdíjrendszerben, mikor lesz a tervezett
intézkedésekről társadalmi vita. Ez a kérdés szintén „nem ment át”, válaszra sem méltatták.

Orbán Viktor februári levelében azt is megírta, hogy „nem az emberektől kell elvenni a pénzt”.

• Ön szerint mégis kitől veszik el a pénzt, az európai szinten is rekordinflációval, a 
rekord ÁFA-kulccsal és az abból származó bevételekkel?

• Ön szerint nem az emberektől veszik el a pénzt, amikor a nyugdíjasok hiteleznek a 
kormánynak egészen addig, amíg nem kapják meg a törvényesen járó kiegészítést?

Várom válaszát!
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